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Siden vores møder i januar med flere af de store fonde og Mattias Tesfaye, som vi skrev om i sidste 

nyhedsbrev, har vi på sekretariatet haft travlt med at udarbejde en konkret projektbeskrivelse, som er 

sendt til både fonde og Børne- og Undervisningsministeriet.  

Projektbeskrivelsen lægger vægt på sekretariatet som projektets hovedmotor samt en økonomisk 

styrkelse af partnerskaberne som forudsætning for fremadrettet aktivitet og forandringer lokalt. Hertil 

kommer initiativer som et nyhedsmedie, nationale konferencer og udvikling af et decideret videnscenter 

for UBU. Flere af fondene har givet positive tilbagemeldinger, men efterspørger også politisk og 

økonomisk opbakning fra regeringen.  

Vi forventer at få en tilbagemelding fra Børne- og Undervisningsministeriet i slutningen af april og dermed 

inden for kort tid vide mere om, hvor vi står ift. igangsættelse af en egentlig fase 2 af projektet.  

Hvis alt går vel, kan vi inden sommer fejre projektets hidtidige resultater og fortsættelse og vil derfor 

allerede nu bede jer om at sætte kryds i kalenderen d. 21. juni til en ’UBU-udviklingsdag’ for alle i 

partnerskaberne. Mere information vil følge - men tanken er kort fortalt at samles, gøre status på projektet, 

udveksle erfaringer og idéer på tværs af partnerskaberne og i fællesskab formulere nogle milepæle for 

projektets næste fase. 

Herudover er der de seneste måneder sket både små og store ting i og omkring partnerskaberne, som 

man kan læse mere om i resten af nyhedsbrevet. Bl.a. var UBU del af programmet på Danmarks største 

naturfagskonference og Folketinget har førstebehandlet et forslag fra regeringen om at indskrive klima 

og miljø i gymnasiernes formålsparagraf. 

Big Bang naturfagskonference 

I slutningen af marts blev Danmarks største naturfagskonference, Big Bang, afholdt i Odense med godt 

1.800 deltagere. UBU var på programmet som en del af et nyt bæredygtighedsspor, som Friluftsrådet 

står bag.  

Konkret deltog Thomas Ravn-Pedersen og Signe Tolstrup Mathiasen fra sekretariatet sammen med 

Kasper Ejsing Olesen (borgmester, Kerteminde kommune), Madeleine Steenberg Williams (forkvinde, 

DGS) og Jakob Harder (dekan, Københavns Professionshøjskole) i en paneldebat om UBU og naturfag.  
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Der blev fulgt op på handleplanens arbejde og sat særligt fokus på den naturfaglige dannelse – og 

hvordan UBU kan bidrage til bedre naturfagsundervisning. Panelet kom også omkring rammer, drift og 

ledelse og publikum kunne i den forbindelse give deres input til, hvad der er det vigtigste at sætte i gang 

for at fremme bæredygtig skoledrift. Her scorede ”puljer til grønne investeringer” ikke overraskende højest 

med ”bæredygtighedsparametre i indkøbspolitikker” og ”inddragelse af udearealer i undervisningen” på 

en delt 2. plads.   

Debatten blev efterfølgende optaget i en forkortet udgave og kan ses på Big Bangs Tv-kanal her.  

Kursus om klimahandling for gymnasieelever 

Som nævnt i sidste nyhedsbrev har vi med midler fra Tuborg fondet udviklet en workshop for elever på 

ungdomsuddannelser, primært gymnasier, med fokus på hvordan man kan skabe klimahandling lokalt 

på sit gymnasie. Workshoppen er udviklet i samarbejde med DGS og Anders Holst Bodin og Alexandra 

Hasdorf fra Klimaakademiet, som begge vil holde oplæg og facilitere dagens program.  

Herudover vil der være online oplæg fra Amiteshwar Singh, en 22-årig studerende og aktivist fra 

Storbritannien, som bl.a. har været med til at organisere ”Mock COP”, som første gang blev afholdt i 

2020, da det rigtige klimatopmøde blev udskudt pga. corona. I stedet samledes over 300 unge fra 140 

lande til et virtuelt topmøde og vedtog deres egen klimaaftale. Læs mere om Mock COP her og kurset 

for gymnasieelever her.  

Workshoppen foregår d. 28. april kl. 9.30-14.00 i Studenterrådet ved KUs lokaler på Købmagergade 52. 

Deltagelse er gratis, men kræver tilmelding via link her.  

Udvikling af efteruddannelsesprojekt 

UBU-rapporten identificerede fem overordnede barrierer for arbejdet med uddannelse for bæredygtig 

udvikling på tværs af alle partnerskaber: manglende viden om bæredygtighed på uddannelserne, behov 

for styrket fokus på strategisk ledelse for uddannelse i bæredygtig udvikling, for mange krav og 

stoftrængsel i uddannelserne, behov for bedre videndeling på tværs i sektoren og bedre rammer for 

bæredygtig drift og indkøb. 

Styregruppen har prioriteret, at det væsentligste forhold at løse hurtigt er, at der mangler viden om 

bæredygtighed og at kunne undervise i bæredygtig udvikling, og har på den baggrund besluttet at 

igangsætte udviklingen af et projekt, der retter sig mod kompetenceudvikling af underviserne inden for 

voksen- og efteruddannelse og erhvervsuddannelser + FGU. Der er behov for kompetenceudvikling af 

undervisere i hele uddannelsessystemet, men i første omgang prioriteres disse to områder, da de retter 

sig mod virksomhedernes omstilling og en forudsætning for, at denne omstilling kan komme i gang, er, 

at virksomhedernes medarbejdere bliver efteruddannet. 

Michael Lund-Larsen, tovholder for VEU-partnerskabet, koordinerer udviklingen af projektet som i første 

omgang består af en udviklingsfase frem mod sommerferien, som skal resultere i en projektbeskrivelse, 

der kan danne grundlag for en fondsansøgning til et egentligt efteruddannelsesprojekt i stor skala.  

Michael har desuden for nylig haft et indlæg om behovet for grøn efteruddannelse af undervisere i A4-

medier, som kan læses her. Kontakt Michael på mll@aabc.dk for at høre mere om projektet.  

Forslag om bæredygtige efterskoler på årsmøde 

Den første weekend i marts deltog 1.400 efterskolefolk på Efterskolernes årsmøde og skulle bl.a. tage 

stilling til medlemsforslaget ’Bæredygtige efterskoler’ fremsat af en række medlemmer af Efterskolernes 

bæredygtighedsnetværk. 

  

https://bigbangkonferencen.dk/bb_video/paa-vej-mod-uddannelser-for-baeredygtig-udvikling/
https://www.mockcop.org/
https://www.facebook.com/events/538161694973680/
https://l.facebook.com/l.php?u=https%3A%2F%2Fdocs.google.com%2Fforms%2Fd%2Fe%2F1FAIpQLSfRjT-C8ipmdEUwgWqILRhKGHeMh-C-ui4G21oHoyN0deI1lQ%2Fviewform%3Ffbclid%3DIwAR1FvtZ7J0bSuWzy3OuDTnZ4Glfna1hU4vCfpHYVE8WFGhgHUa8lnht4UuY&h=AT2-5DWU6Qssi6Sh4e9t8-cbDulioM8rK-yEm3nq8lOdWzN3qrWnSFlUpy34hz9Xjqs9vcqcA68KlhT3F7hpx6AQBAlEGf1WQw__XDezNbOqXq1LRXqekQzHCslT9WkEjQ&__tn__=q&c%5b0%5d=AT2NIC1vcjZiizvb5ofvf6WNHIgzlz43tuYE8IfDs8mq3HXTTE_lMeK5af2CaEhiUHOjIvg4OzoFmar4epp9Nb-K8TeiUWRacPzMbmhhGRPJIsWVcf41u-GtCIu5pR1pAczuFrxoruC-C5QoiWeTtd9G3Ufh
https://www.a4medier.dk/uddannelse/artikel/danmarks-undervisere-skal-opkvalificeres-hvis-vi-skal-i-maal-med-den-groenne-omstilling
mailto:mll@aabc.dk
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Hovedtrækkene i forslaget, som i 

øvrigt citerer indledningen til UBU-

rapporten, er at Efterskolernes 

bestyrelse forpligter sig til at 

undersøge perspektiverne i at 

skrive bæredygtighed ind i 

efterskoleloven og hver enkelt 

efterskole forpligter sig til at afsøge, 

om skolens drift kan blive mere 

bæredygtig, og hvordan de kan 

arbejde med bæredygtighed i den 

pædagogiske praksis.  

Forslaget blev vedtaget og vi 

glæder os til at følge Efterskolernes 

arbejde med øget bæredygtig i 

både drift og pædagogik! 

Forslaget kan læses i sin helhed på s. 46-47 i årsmødemappen her.  

Forslag om klima og miljø i gymnasiernes formålsparagraf 

Regeringen fremsatte d. 30. marts et lovforslag om at tilføje miljø og klima som dannelsesperspektiver i 

formålet med de gymnasiale uddannelser. Lovforslaget er resultat af et stort arbejde de seneste år i bl.a. 

Gymnasieskolernes Klimaalliance og UBU-partnerskabet for gymnasiale uddannelser.  

I bemærkningerne til lovforslaget skriver ministeriet bl.a. at tilføjelsen af miljø og klima i 

formålsparagraffen vil tydeliggøre ”at det er en naturlig del af de gymnasiale uddannelsers 

dannelsesmæssige perspektiv, at eleverne forstår den miljø- og klimavirkelighed, de er en del af, og 

hvordan de kan være med til at forandre den” og at ”disse perspektiver skal prioriteres ligeværdigt med 

de dannelsesperspektiver, der allerede fremgår af lovens formålsbestemmelse.” 

Lovforslaget var til førstebehandling d. 11. april og foreslås at træde i kraft d. 1. august 2023.  

Følg behandlingen og læs forslaget i sin helhed på Folketingets hjemmeside her.  

Generalforsamling Forum for Uddannelse for Bæredygtig Udvikling 

(FUBU)/RCE-Denmark 

FUBU/RCE-Denmark er ét af mere end 170 Regional Centres of Expertise. RCE’erne er spredt over hele 

verden og er anerkendt og understøttet af FN Universitetet i Japan. FUBU/RCE-Denmarks ambition er 

dels at støtte og udvikle samarbejde på tværs af forskning og praksis og dels at støtte og udvikle 

samarbejde på tværs af organisationer og fagområder omkring Uddannelse for Bæredygtig Udvikling og 

har bl.a. været tæt involveret i UBU-partnerskabernes arbejde ved Jeppe Læssøe og Jeppe Kiel.  

Som opvarmning til generalforsamlingen vil Michael Paulsen, forsker og leder af ’Intercultural Pedagogy 

Studies’ på SDU, holde oplæg om ”Livsvenlig uddannelse – muligheder og vanskeligheder". Derudover 

kan man forvente at få et indblik i bestyrelsens arbejde i 2022 og hvilke opgaver bestyrelsen ser frem i 

mod i 2023. Dertil hører også de mere formelle opgaver som generalforsamlinger kræver: budgetter, 

regnskab, valg af medlemmer til bestyrelsen mm. 

Oplæg og generalforsamling foregår onsdag d. 19. april kl. 15.00-17.00 på Københavns 

Professionshøjskole, Nyelandsvej 27, 2000 Frederiksberg, lokale A121. 

https://www.efterskolerne.dk/-/media/Efterskolerne/For_efterskoler/Aarsmoede/22566-Efterskolerne-aarshaefte-WEB.pdf?la=da&hash=AA37B3CD2A05C3E3F536FB1E065AF0E1
https://www.ft.dk/samling/20222/lovforslag/l101/index.htm
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Tilmelding til generalforsamlingen sker her.  

Invitation til CApE festival – klimakrise og verdensomsorg:  

Fra d. 1. til d. 4. maj afholdes CApE festival – en humanistisk festival om aktivisme og følelser, pædagogik 

og bæredygtighed, æstetik og økologi. Fokus er på tværfagligt samarbejde mellem forskere, praktikere, 

kunstnere og aktivister og programmet er en blanding af foredrag, paneldebatter, workshops, sorggruppe, 

filmfremvisning og oplæsning.  

Særligt festivalens anden dag, d. 2. maj, som har fokus på pædagogik og foregår på DPU, byder på 

spændende ”UBU-perspektiver”, bl.a. foredrag om bæredygtig pædagogik med børn ved Jeppe Læssøe 

og Nanna Jordt Jørgensen, paneldiskussion om klima i ungdoms-, erhvervs- og videreuddannelserne og 

zoom interview med Astrid Sinnes, prodekan for bæredygtighed på Norwegian University of Life Science, 

om bæredygtige universiteter.  

Alle arrangementer er 

offentlige, gratis og på 

dansk. Læs mere, find 

det fulde program og 

tilmeldingslink her. 

 

 

 

 

 

 

Ditte Alexandra Winther-Lindqvist (lektor på DPU, UNESCO CHAIR), Alfred Sköld (adjunkt i Psykologi, 

AAU) og Mikkel Krause Frantzen (lektor i ”Environmental Aesthetics”, Institut for Kunst- og 

Kulturvidenskab, KU) står bag festivalen som er et samarbejde mellem Center for Applied Ecological 

Thinking (CApE), Københavns Universitet, Aalborg Universitet og Aarhus Universitet og en række 

forskningsprojekter.  

https://www.tilmeld.dk/generalforsamling2023/signup
https://capefestival.net/

